
Gomb a kabáthoz
 Tóth Gábor - főszerkesztő

Amikor az ember azon töpreng – ha egyáltalán töpreng ilyes-
min, – hogy ugyan mi az elvárható fejlődési irány egy olyan te-
lepülésnek, mint Diósjenő, akkor ezernyi ötlet ugorhat be, vagy 
bőszen nekiáll vakarni a fejét. Mert akárhány út nyílik is meg 
előtte, ugyanannyi akadály gördül a lába elé azon nyomban.

Egyszerűsítsük le a kérdést! Mire van szüksége ma, egy három-
ezres településen élőnek? Ismertek a körülmények: Nógrád 
vármegyei zsákfalu, viszonylag jelentős az ingázás, de van vas-
út, van busz, közút és emellett hihetetlen idegenforgalmi po-
tenciállal is bíró falu. Tehát mi az, ami elsőként felmerül, mint 
természetes igény? És itt derül ki, hogy mennyire különbözőek 
vagyunk.

Nézzük a nem igazán költséges teendőket! Építsük vissza a 
közösségeket. Azokat a közösségeket, amelyeket a társadalom 
átalakulása, a hibás helyi döntések a múltban, de amúgy a vi-
lág változása is szétmorzsolni igyekezett. Vegyünk részt ezek 
szerveződésében, alakulásában, legyünk nyitottak egymás, a 
régen itt élők és a beköltözők iránt. És ami a legfontosabb, ne 
kezdjünk bele ezek rombolásába, ha már szárba szökkenni lát-
szanak a próbálkozások! Legyünk részesei a faluban történő 
dolgoknak, ne politikai, vagy haragvási szempontok alapján 
maradjunk távol, hanem valóban mutassuk meg, hogy fontos 
a közösség!

Aztán bízhatunk azokban, akiknek kezébe adtuk egy település 
vezetését. Nyilván megfogalmazhatjuk kritikánkat, de sokkal 
elegánsabb, ha azt építő jelleggel tesszük, jó modorban. Szó-
vá tehetjük, hogy milyen változást látnánk szívesen a faluban. 
Ilyen pl. az utak helyzete, melyek közül többre is ráférne a teljes 
felújítás. De tisztában kell lennünk azzal, hogy vannak önkor-
mányzati fenntartású utak és vannak állami kezelésben lévő 
szakaszok, melyek egymástól homlokegyenesen eltérő fenn-
tartási rendszerben működnek, így a karbantartásra fordítha-
tó összegek is merőben máshonnan teremthetők elő. Az ilyen 
mértékű felújítások költségeit vagy ki tudja gazdálkodni egy te-
lepülés, vagy nem. Általában nem és ilyenkor pályázati lehető-
ségekre kell várni. Ezek a források viszont csak arra költhetők, 
amire adják. Tehát a vízelvezető betonárokra elnyert pénzt nem 
lehet a legrosszabb állapotú utcára költeni, bármennyire is azt 
szeretné az ottlakó. Ezért türelemmel kell kivárnunk, hogy az 
oda elkölthető pénz beérkezzen.
De örömmel fogadhatjuk a bölcsőde építés hírét, hiszen meg-
értjük, hogy ha már kicsi kortól van a faluban oktatási-nevelési 
intézmény, akkor oda szívesen jönnek beköltözők, nem men-
nek el a kisgyerekesek, azaz megmarad, sőt bővül a népesség, 
bővül a közösség.
Aztán találkozhatunk olyan fejlesztésekkel, bővítési tervekkel, 
amelyekkel elsőre nem tudunk mit kezdeni, de képesek va-
gyunk elgondolkodni jelentőségén. Milyen hozadéka lesz egy 
fürdőháznak, ami ugyan a strandon lesz, de még nem a strand? 
Látogatókat, kirándulókat, az idegenforgalmat vonzza Diósje-
nőre, ahol netán még meg is alszanak ezek a vendégek és be 
is ülnek vacsorázni oda, ahol erre van lehetőség.
Miért örülünk egy kiállító térnek, ahol településünk nagy szü-
löttje emléke előtt is tiszteleghetünk, de akár világhírű festők 
műveiben is gyönyörködhetünk? Itt, Diósjenőn? Hihetetlen 
ugye? De lesz ilyen. És ez is vonzza majd a látogatót. Messze 
viszi hírét a falunak. Kezdhetünk azon töprengeni, hogy miként 
vegyük ki részünket a vendéglátásból. Adjunk ki szobát? Csi-
náljuk sütödét? Készítsünk helyi emléktárgyakat? Vagy csak 
üljünk ki a portánk elé egy tál málnával, vagy egy kancsó limo-
nádéval? A lehetőségek tárháza végtelen, meg kell találnunk a 
nekünk valót és ezért kell örülni azoknak a gomboknak, amik 
végül egy óriási, közös kabátra kerülnek majd. Mert a sok kicsi 
ötlet, a kisebb fejlesztések, a nagyon nagyokkal együtt egy iga-
zán élhető falu felé vezetnek bennünket.

Mert ugye Diósjenőn élni jó.

Három és fél év pillérei
 Jenői Napló - interjú

A jelenlegi önkormányzati ciklusból bő három év telt el, Diósje-
nő sok téren látványos fejlődésnek indult, melyek között olyan, 
kiemelkedő projektek is vannak, mint az orvosi rendelő ügye, a 
strand újraélesztése, vagy az örök Achilles-pont, az utak kérdé-
se. Székely József, Diósjenő polgármestere vezet végig bennün-
ket ezeken a beruházásokon, kezdve a falu központjában elhe-
lyezkedő épülettömbbel, a Villtesszel és a benne kialakítandó, 
új orvosi rendelővel.

Jenői Napló – Tekintetünket a formálódó épületegyüttesre sze-
gezzük, ahol jól tervezett ütemben haladnak a munkálatok, 

szemünk sarkából azonban rálátunk az út túloldalán emelkedő 
épülettorzóra is…

Székely József – Ha megnyerünk egy pályázatot, mondjuk janu-
ár elsején, akkor január másodikán már illik foglalkozni vele. 
És ha ennek a határideje december 31., akkor addigra el kell 
készülni és bele kell férni a költségekbe. Minden körülmények 
között.  Erős tanulság volt, hogy egy 2016 elején elnyert pályá-
zattal három évig nem történt semmi, majd a vége előtt elkez-
dődött a kapkodás. Nem akarunk ugyanúgy járni, mint anno 
a konyhával. Ha az ember pontosan tudja, hogy honnan, hová 
szeretne eljutni, akkor megteremti az időt, a munkát, az energi-
át és minden egyéb erőforrást, hogy a cél elérhető legyen.

(folytatás a 2. oldalon)



JN – Nyilván nincsenek ideális körülmények. Itt egy ciklusokon 
átívelő projektről van szó, amit a jelenlegi Testület megörökölt 
és meg kellett hozni azt a súlyos döntést, hogy a korábbi épít-
kezést le kell zárni és egy új megoldást találni. Itt jelentős, már 
kifizetett tételekről van szó és a „kabát újragombolása” időben, 
energiában komoly terheket rótt az új önkormányzatra, akinek 
emellett a napi, rendes teendőit is el kellett végeznie.

A felhagyott orvosi rendelő építkezés

Sz.J. – A feladat nagyságát kell érzékeltetni. Nekünk nagyjából 
fél év kellett ahhoz, hogy meggyőzzük önmagunkat, hogy ezt 
az építkezést nem lehet, nem szabad folytatni. Ha onnantól 
kezdve mindenki a legjobbat nyújtja, akkor sem lehetett volna 
egy megfelelő orvosi létesítmény abból az állapotból. Teljesen 
mindegy, hogy mire adtak engedélyt és még ahhoz képest is 
hogyan valósult meg a kivitelezés, egész egyszerűen nem le-
hetett, még elfogadható végeredményt sem produkálni, nem-
hogy a jót közelítőt. Egy markáns példa: a kivitelezés során már 
kétszer le lett verve a falicsempe és harmadjára is úgy rakták 
fel, hogy azután is lepotyogott. Ilyen csapattal képtelenség volt 
tovább dolgozni. Ez csak egy, a rengeteg probléma közül. Ezek 
mind olyan felismerések voltak, amelyeket már nem lehetett 
sem jóindulattal, sem pedig türelemmel szemlélni. Ekkor kellett 
meghozni a döntést, hogy ezt, így, tovább nem szabad folytatni. 
Kényszerek hatása alatt voltunk, mert már lehetetlen volt újra 
közbeszerzést kiírni, másik kivitelező céget választani, ráadá-
sul a beruházás felelősségbiztosítása bőven a választások előtt 
lejárt, amit még elődömnek kellett volna újrakötni, és ez nem 
történt meg. 
Már javában benne jártunk a 2020-as évben és új folyamatokat 
kellett elindítani: újratervezni a teljes orvosi rendelő projektet, 
ennek költségeit előteremteni és meg kellett értetni a támoga-
tó hatósággal a probléma lényegét, amit el is kellett fogadtatni 
vele, mert közös érdek, hogy egy jó végeredmény szülessen. 
Aztán ezzel egyidejűleg a beruházást át kellett helyeztetni az új 
helyrajzi számra.
Bármilyen furcsa, de a testületből a legtovább én ragaszkod-
tam ahhoz, hogy abból kell kihozni a maximumot, ami van, te-
hát a már félig kész rendelőépületből. Végül a többi képviselő 
győzött meg arról, hogy a Villtesz tömbjében kell folytatni. És 
ekkor kezdődött az, a nagyjából kétéves folyamat, aminek a vé-
gére eljuthattunk az első kapavágásokig. Számtalan egyeztetés 
zajlott a Kincstárral. Elő kellett teremteni a saját forrást, azt az 
összeget, ami már busásan ki lett fizetve a torzóra. Előterem-
tettük úgy, hogy a ciklusunk alatt egyetlen békeévünk se volt, 
itt volt a pandémia, aztán a háború okozta nehézségek, mégis 
megteremtettük annak a lehetőségét, hogy haladni tudjunk. Si-
kerrel győztük meg a támogató egyre magasabb szintű döntés-
hozóit, hogy ez a váltás kifejezetten jó a községnek! És lám, ma 
ott tartunk, hogy az építkezés már bőven 60% fölött jár, minden 
igényt ki fog elégíteni az új rendelő, sokkal felszereltebb, alkal-
masabb  lesz, mint bármilyen módon is lett volna a torzóban.

JN – Ez a 60%-os készültségi szint miből tevődik össze?

Sz.J. – Két pályázat összesimulását kellett megoldjuk. Van egy 
építészeti és van egy energetikai beruházás. Ez utóbbi bőven 
a 60% fölött jár, aminek legmarkánsabb része, az 50 kW-nyi 
napelem és a kapcsolódó inverter felszerelése már megtörtént. 
A rendszer már a hálózatra dolgozik, fedezi az építés energia 
igényét. Másik látványos része a korszerű nyílászárók cseréje, 
beépítése volt, melyek nagy része már a helyén van. Az energe-
tikai pályázat kisebb része, hogy az épületszárny megkapja a 
„kabátját”, azaz felkerüljön a hőszigetelő rendszer a külső fa-
lakra, ez még előttünk áll.
A teljes, L alakú Villtesz épület egységes stílusú, külső megjele-
nést kap, az a színvilág köszön vissza a Kossuth úti szárnyon is, 
ami már látható a Szabadság út felőli oldalon. Az egykori, már 
leromlott állapotú, ipari épületből a faluközpont meghatározó 
utcaképe lesz.

A kész épület látványterve

JN – Folyamatosan érkeznek be a pályázathoz kapcsolódó 
belső berendezési tárgyak, bútorok, a rendelők felszerelései, 
konyhai gépek és jelentős értékben orvosi eszközök, valamint 
laborműszerek is már a raktárakban várják a „bevetésüket”.

Sz.J. – Arra nem vállalkozom, hogy tételesen felsoroljam mind-
ezt, de annyi biztos, hogy azok az eszközök már  be lettek sze-
rezve, amelyek a 2016-os, eredeti pályázatban szerepeltek, 
természetesen a hat évvel későbbi állapotokhoz igazítva. Van 
itt vizeletvizsgáló berendezés, érrendszeri doppler készülék, 
magzati szívhang- és keringésvizsgáló, szóval megannyi olyan 
műszer, amelyekkel helyben, tehát nem Rétságon, vagy mesz-
szebb levő korházakban találkozhatunk, hanem itt, Diósjenőn 
végezheti el a vizsgálatot a háziorvos. De itt nem állt meg a 
folyamat, hiszen szeretnénk a közeljövőben pályázni egy olyan 
panoráma röntgen készülékre, ami kielégíti az alap vizsgálati 
igényeket és ezért se kelljen más településre utazni. Minden, 
amit helyben meg tudunk csinálni, az idő- és költségspórolás 
a lakosságnak.

Egyike a frissen beérkezett laborműszereknek



JN – Egy ilyen röntgenkészülék telepítéséhez elengedhetetlen, 
hogy egy olyan, radiológia szempontból szigetelt, árnyékolt he-
lyiség legyen a majdani rendelőben, amit – ha jól tudom –, a 
korábbi épületbe nem terveztek be. Jelen beruházásnál gondol-
tak ilyen, későbbi igényekre?

Sz.J. – Igen, természetesen. Ehhez kellett az a fajta előre gon-
dolkodás, amihez – minden túlzás nélkül mondom –, hogy a 
Diófa Szövetség szellemi kapacitása szükséges. Mert az egy 
dolog, hogy jelen pillanatban mire van pénz, mire jut a pályá-
zatból, de egy ilyen helyiség strukturális kialakítása, igenis elő-
re látható igény. És ez a mostani összköltség elenyésző része, 
viszont ha később, a már működő intézményben kellene kiala-
kítani egy radiológiai helyiséget, akkor az jóval nagyobb ráfor-
dítást igényelt volna. Így már „csak” annyi feladat marad, hogy 
ki kell alakítani a sugárvédelmet és be kell szerezni a belevaló 
készüléket. Viszont a dedikált helyiség már ott lesz.

JN – Mennyiben vesznek részt orvosaink a beruházásban, ad-
nak-e, adhatnak-e javaslatokat a majdani rendelők kialakítása 
során?

Sz.J. – Ők orvosszakmai kívánságokat fogalmaznak meg, en-
nek érdekében meghatározott időközönként az építkezés ak-
tuális állása alapján, közösen bejárjuk a területet. Ilyenkor, én 
egyfajta közvetítőként vagyok jelen az orvosok és a kivitelező 
között, ahol a későbbi felhasználók meg tudják fogalmazni, el 
tudják mondani mindazokat az igényeiket, melyek a minden-
napos használat során felmerülhetnek: például a kapcsolók, 
konnektorok elhelyezése, száma, a kézmosók vízkiállásainak 
helye, stb. De már most pontosan tudni kell, hogy hova kerül 
pl. a fogorvosi szék, amit aztán nem lehet majd ide-oda tolo-
gatni, hiszen annak kiépített csatlakozásai vannak, amit már 
az aljzatban ki kell alakítani. Viszont mindezek mellett olyan 
előírásoknak is meg kell felelni, melyek közösségi használatú 
épületekre vonatkoznak, tehát kifelé nyíló ajtók, minimum 3,5 
méteres belmagasság, ami egyébként a torzó épületben kizáró-
lag a váróterem résznél valósult meg.

Orvosszakmai egyeztetés az épülő rendelőben

JN – Mindezek tükrében mikor várható az orvosi rendelő átadá-
sa és milyen ütemben költözhetnek be a doktorok és a védőnő 
az új intézménybe?

Sz.J. – Mivel a majdani védőnői és fogorvosi rendelő-szekció-
ban teherhordó falak bontása-áthidalása is történik, ezért an-
nak a készültségi szintje még elmarad a házi- és gyermekorvosi 
szárnyétól. Az is ismert tény, hogy az új rendelő merőben más 

funkcióval épült korábban, hiszen egy villamossági termelő ipa-
ri ingatlan volt, de az összes olyan kritériumnak meg tud felelni 
az új beruházás, ami egy egészségügyi intézményre vonatko-
zik. És ezekhez az átalakításokhoz kapcsolódó munkálatokkal 
időben elkészülünk, nem okoz fennakadást a kivitelezés során. 
Ennek megfelelően a terveink szerint, 2023. szeptemberében 
át tudjuk adni az új orvosi rendelőt.

Az emeleti rész is új funkciót kap

JN – Nem esett még szó a rendelő beruházással érintett, eme-
letes épületszárny felső szintjéről. Egészen friss hír, hogy ott idő 
előtt megvalósulhat egy régi álom, miszerint egy kiállító térrel 
gyarapodhat Diósjenő kulturális kínálata.

Székely József – A korábban említett, két pályázat, tehát a ren-
delő építés és az energetikai beruházás összehangolása azzal 
is járt, hogy – ismét előre gondolkodva – az emeleti részen egy 
kiállító tér kialakítása is megtörténhessen. A pályázat szerény 
keretet engedett ennek a létesítménynek, ami egy nagyjából 
egybefüggő teret, egyszerű fehér falakat, simított beton aljza-
tot és egy energiatakarékos világítást jelent, elektromos panel 
fűtéssel. Mindamellett, hogy az energetikai pályázat nyílászáró 
cseréi és a homlokzati hőszigetelés erre a részre is kiterjednek.
Önmagának a lehetőség is örömteli, hiszen nagyon régi adós-
ság, hogy ismét méltó helyen legyen megtekinthető, az egykori 
kultúrházban állandó tárlatként szereplő Szentgyörgyi hagya-
ték, ami az intézmény máig sokaknak fájó eladását követően, 
nagyjából úgy létezett, mint Columbo felesége, tudtuk, hogy 
van, de senki nem látta. Generációk nőttek fel úgy, hogy maxi-
mum egy utcanév és egy iskola hirdeti nevét, munkásságát, mi-
közben Szentgyörgyi egy hús-vér személy volt, aki kifejezetten 
jelentős a magyar színész társadalomban, a Marosvásárhelyi 
színitanoda máig a nevét viseli.
A napokban kötöttük meg a szerződést Kalocsai Attilával, pon-
tosabban az általa vezetett vállalkozással, hogy 15 évre kibérli 
a szóban forgó, emeleti részt, saját költségén kialakít egy kor-
szerű kiállító terem-komplexumot, ahol három, egymástól el-
különített, eltérő méretű helyiségbe kerülnek a műalkotások. 
Külön termet kap a Szentgyörgyi hagyaték, ami állandó kiállí-
tásként működik, és egy olyan, kortárs tárlat is helyet kap a 
falak között, ami egyedülállónak tekinthető a térségben, sőt a 
megyében is. A további részletekről Attila tud majd beszámolni.
A funkciónak megfelelő gépészet, világítás, vizes blokkok, tá-
roló helyiség is mind a magánberuházás hozadékai lesznek. 
Mindez akkora gesztus, ami – a legkevésbé sem túlzás – Diós-
jenőt Salgótarján szintjére emeli, hiszen hasonló tárlattal ren-
delkező kiállító tér nincs Váctól Tarjánig.
Egy ilyen beruházásra óriási szüksége van Diósjenőnek mind 
turisztikai, mind kulturális identitás szempontból, de a mai gaz-
dasági helyzetben az Önkormányzatnak nem lett volna lehető-
sége belevágni egy ilyen volumenű fejlesztésbe. Rövid számí-
tással oda juthatunk, hogy a bérleti időszak tizenöt éve alatt,



az inflációt nem is figyelembe véve, a fenntartás költségeit is  
számolva, közel százmilliós érték az, amivel gyarapodik a falu.

JN – Rengeteg lehetőség rejlik az egykori Villtesz épületegyüt-
tesében. A Kossuth úti szárny minden részéről esett most szó, 
viszont a lapos tetőt még nem érintettük, holott azzal kapcso-
latban is kibontakozóban egy távlati elképzelés.

Sz.J. – Egyszer a tető állapotát kellett szemrevételezni és egy-
magam felmásztam az oldallétrákon az előbb említett kiállító 
tér fölötti lapos tetőre. Elképedtem azon, hogy micsoda látvány 
tárult elém. A házak teteje fölött lehet ellátni a Börzsöny, az 
Öreghegy koszorújára, a Kápolna domb irányába,  semmi nem 
áll a tekintet elé; egyszóval olyan pazar panoráma fogadja a 
tetőre érkezőt, hogy ezzel az adottsággal valamit kezdenünk 
kell. Úgy gondoltam, hogy ennek pénzre váltható értéke van.  
Ki az, aki nem fogyasztana el egy jó kávét, vagy enne meg egy 
finom süteményt egy ilyen panoráma kulisszái előtt?
Lehetett volna, hogy ez a felület is kap egy sátortetőt, rajta 
napelemekkel, időnként hóval, de semmi több! Viszont így, ez 
a lehetőség hatalmasat dob majd a község vendéglátó potenci-
álján, amit nem szabad elvetnünk.
Természetesen ez, a jelenleg futó pályázatokba nem férhetett 
bele, ezért erre újabb forrásokat kell majd előteremtenünk, vi-
szont a most zajló építkezések már figyelembe veszik a majda-
ni funkciót. Itt is előre kell gondolkodnunk, akárcsak a rendelő 
építés korábban említett eseteinél, tehát számba vesszük a te-
tőteraszra történő feljutás -közműveket is beleértő- összes le-
hetőségét és eszerint lesznek kialakítva a közlekedő útvonalak.

A tetőről elénk táruló panoráma

JN – A rendelő beruházáshoz kapcsolódó utolsó, fontos kér-
dés, hogy a ciklus elejétől eltelt, közel két és fél év alatt hogyan 
tudta kigazdálkodni az Önkormányzat a torzó épületben felhal-
mozott veszteség ellenértékét és az új ingatlanon meginduló 
építkezés költségeit?

Sz.J. – A torzó rendelőbe fektetett, nagyjából 68 millió forint 
teljes egészében nem veszett el, ugyanis valamilyen formában 
azt az ingatlant hasznosítani fogjuk, mi több már most is hasz-
nosítjuk, hiszen ott száradt a gyógynövény egy része. Korábban 
volt egy gondolat, hogy értékesítjük, de rövidesen elvetettük, 
hogy a falu központjának meghatározó része idegen kézbe ke-
rüljön.  Mára kiforrott elképzelés, hogy ott szolgálati lakásokat 
létesítünk, a későbbiekben esetleg felmerülő orvosigény és pe-
dagógus utánpótlás érdekében. Inkább a jelenlegi, a Börzsönyi 
úton található, gyermekorvosi rendelő épületét értékesítjük. 
Emellett a mostani háziorvosi és fogorvosi rendelők is szolgála-
ti lakásokká alakulnak át a jövőben.
Ahogy ez elején is említettem, a hosszadalmas, bürokratikus 
folyamat végén olyan irányító-hatósági döntés született, ami 
zöld utat nyitott az új szerződéskötéseknek, közbeszerzések-
nek és mindeközben nekünk megtervezetten össze kellett spó-
rolni a rávalót. Elő kellett teremteni a torzóba beleölt sok millió 
forintot, valamint azt a további 40 milliót, ami az energetikai 

pályázat befejezéséhez volt szükséges, csak éppen nem talál-
tuk meg az összeget a dedikált számlán. Mindezt, egy gazda-
sági válság közepette, a rohamosan emelkedő építőanyag árak 
mellett, a Covid után nagyon komoly kihívás volt. Lehet ezzel 
vegzálni bennünket, vagy megpróbálni nyakatekert paragrafu-
sokat előrángatni, de a fel nem vett tiszteletdíjakból sikerült 
előteremteni a forrás egy részét. És senkinek sem engedem ezt 
lefitymálni, mert képviselő-társaimnál vagy az alpolgármester-
nél igen jó helye lett volna a fel nem vett tiszteletdíjaknak a 
családi költségvetésben.  
Emellett a sokkal hatékonyabbá váló adóbehajtás volt a másik 
forrása az építkezésnek, különös  tekintettel arra, hogy mara-
déktalanul betartjuk a Diófa Szövetség egyik vállalását, 
miszerint nem nyúlunk az adók mértékéhez és nem ve-
tünk ki újabbakat. Akkor sem, amikor számos település vá-
lasztotta ezt az útját a túlélésnek. Elsőként mindig magunkon 
kell nadrágszíjat húzni,
Kijelenthetem, hogy az orvosi rendelő beruházás költségei fil-
lérre pontosan beleférnek az előre kalkulált keretbe, annak el-
lenére, hogy drasztikus áremelkedések tanúi lehetünk.
Ebben az évben konkrétan 60 211 785 Ft. van úgy elkülönítve, 
hogy a költségek egy részét 2022. december 31.-ig kellett kifi-
zetni. Az energetika vonatkozásában pedig 49 927 774 Ft. az, 
amit még rá kell fordítanunk a projektre.

A jelenlegi gyermekorvosi rendelő is eladó sorba kerül

Jenői Napló – Összességében tehát elmondhatjuk, hogy végre 
pont kerülhet a Villtesz épületegyüttes átalakulásának történe-
tére.

Székely József – Mindenképp egy meghatározó, markáns  arcu-
lata kezd kialakulni a faluközpontnak, az egységes, két utcára 
néző homlokzattal, antracit színű ablakkeretekkel, tetőfedéssel 
és az építkezés befejeztével egységes intézményi feliratok is ki-
kerülnek majd az adott bejáratok fölé. 

Meghatározó utcaképi elem lesz az új rendelő épülettömbje

(folytatás az 5. oldalon)



Még egy apró tervünk van, hogy a Tükrös-teremhez kapcsoló-
dó, kulturális teret olyan formában szeretnénk bővíteni, hogy 
ott a fiatalok is megtalálhassák a szórakozási lehetőségeiket. 
Jelenleg a Karitász csoport ifjúsági klubja kínál havonta kikap-
csolódást az ifjabb korosztályoknak, ezt igyekszünk majd pá-
lyázati segítséggel úgy kiegészíteni, hogy biliárdasztal, csocsó, 
darts, léghoki asztal kerül az erre a célra kialakított területre.
Egy domináns, de lepukkant ipari épületből kellett olcsón meg-
valósítható látványelemekkel egy faluközponti méltó megjele-
nést kialakítani, és ez részben már sikerült, illetve sikerülni fog. 

A záporozó feljelentések sem tudnak ebben hátráltatni.

Jenői Napló – Egy komplex jövőkép tárult elénk, aminek jelen-
tős része már jelenidő. Megfogható közelségben van az orvosi 
rendelő átadása, az új kiállítótér megnyitása és bizakodunk a 
tetőterasz megépülésében, hogy egy jó kávét elfogyaszthas-
sunk a falu fölött „lebegve”, emellett hogy izgalmas csocsó csa-
táktól legyen hangos Diósjenő régi-új kulturális tere. Köszönöm 
szépen a beszélgetést! A folytatásban a hamarosan megnyíló 
Ágnes fürdőházról kérdezzük Székely Józsefet.

Találkozás Salvador Dalival
 Jenői Napló - interjú

Nehezen maradhat tárgyilagos a tudósító, amikor szeretett 
lakóhelyéről, közvetlen környezetéről hoz hírt, főleg olyat, ami 
a nagylelkűségről, a lokálpatriotizmusról és az igényes művé-
szet pártolásáról szól. Sajnos, sok évvel ezelőtt, a művelődés 
falubéli „templomát” be kellett áldozni a fogyasztói reflexek 
oltárán, ezáltal dobozokba kényszerítve a helytörténet egyik 
megkerülhetetlen szakaszát, Szentgyörgyi életútját, de az idő 
kereke mégis jó irányba forog és lesz méltó helye a vizuális 
művészetnek is Diósjenőn. Kalocsai Attilával beszélgetünk egy 
éppen kibontakozó projektről.

Jenői Napló – Egy új kiállító térrel bővül Diósjenő kulturális kí-
nálata. Adja magát a kérdés, hogy honnan és hogyan jött az 
ötlet? 

Kalocsai Attila – A Villtesz problémaköre már nagyon régen 
foglalkoztat engem is, meg gondolom, az egész falut. Évekkel 
ezelőtt sikerült az Önkormányzatnak megszerezni az egész in-
gatlant, ahol csupán egy kicsi épület maradt meg az eredeti 
tulajdonosnak. Az L alakú tömb mindkét részének megszerzé-
sében aktív szerepet vállalhattam, a korábbi testületi munkáim 
során.
A tavalyi évben átadott Tükrös-terem már bizonyította, hogy 
igenis szüksége van a falunak egy kulturális létesítményre és 
az ebben az évben elkészülő orvosi rendelő is méltó helyre ke-
rülhet az épületegyüttesben.
Az orvosi rendelő szárnyának emeleti részébe már az első 
tervezések során is egy valamiféle kiállító teret képzelt el az 
Önkormányzat. Viszont itt a különböző, külső körülmények, vál-
ság, jelentős többletterhek az Önkormányzat vállán, nem teszik 
lehetővé, hogy megvalósítsa a kiállító teret olyan formában, 
ami egy jól tagolt, a funkciónak maximálisan megfelelő kiala-
kítású legyen. A források az energetikai beruházásra, azaz az 
épület külső hőszigetelésére, az ablakcserékre és az emeleti 
rész festésére, betonpadlózására, valamint alap szintű világítás 
kiépítésére elegendőek.

Az elkészülő emeletes szárny éjszakai látványterve

És ekkor jött az ötlet, hiszen amúgy is régi vágyam, hogy legyen 
egy kiállító tere a falunak, hogy szálljunk be ebbe a fejlesztés-
be, magyarul, béreljük ki az önkormányzattól a helyiséget, vál-
laljuk fel a kialakítás költségeit.

JN – Mint beköltözők, ide települők, miért tartották fontosnak, 
hogy a minőségi kultúrát ilyen szinten, ilyen hosszú távú elkö-
teleződés mellett éppen itt, Diósjenőn igyekeznek meggyöke-
reztetni.

K.A. – Tizenhat éve élünk itt a faluban, megszerettük és ben-
nünket is befogadtak a helyiek. Számomra meglepő volt, hogy 
a 2006-os beköltözésünket követően már egy évre rá közremű-
ködhettem az önkormányzat egyik pénzügyi tranzakciójában. 
2008-ban már meghívtak a pénzügyi bizottságba és azóta – rö-
vid megszakítással – folyamatosan dolgozom képviselőként a 
testületben, amiért köszönettel tartozom a lakosságnak. Pénz-
ügyi szakemberként és a művészetet pártoló műkedvelőként 
úgy gondoltam, hogy miért ne oszthatnánk meg másokkal is 
a művészet szeretetét, a szépséget, hogy ezt minél többen lát-
hassák.

Most még ilyen arcát mutatja a majdani kiállítótér épületszárnya

JN – Hogyan képzeljük el a majdani kiállító teret?

K.A. – Fönt az emeleten öltözők, zuhanyzók és vendégszobák 
voltak. Rengeteg falat ki kell szedni, át kell helyezni a vizesblok-
kot és össze kell vonni tereket. Három, fizikailag elkülönülő tér, 
terem lesz a kiállító téren belül, illetve raktár és irodahelyiség. 
A Szentgyörgyi emlékszoba kialakításában Végh Józsi bácsi 
segít nekünk, rendelkezésre fogja bocsátani a több évtizedes 
gyűjtésből származó Szentgyörgyi hagyatékot. A másik, na-
gyobb térben kortárs, időszaki tárlatok lesznek, helytörténettel 
kiegészítve. A legnagyobb teremben pedig gipszkarton penge-
falakkal lesz felosztva a tér, hogy nagyobb legyen a falfelület 
és itt egy állandó kiállítás lesz látható. Ezen a részen magán-
gyűjteményekből tervezünk állandó kiállítást. A somoskőújfalui 
születésű, és ott is élő Földi Péter, a Nemzet Művészének több 
munkáját is szeretnénk bemutatni, illetve Balázs János mun-
kássága is látható lesz, aki autodidakta módon tanult meg fes-
teni. Ő Alsókubinyban született, árva gyerekként nőtt fel, mind-
összesen két elemit tudott elvégezni, 60 évesen fogott először 
ecsetet a kezébe.               (cikkünk a következő oldalon folytatódik)



De nem csak feltétlenül Nógrád vármegyei művészek lesznek 
bemutatva, hanem például ef Zámbó István is, aki nem melles-
leg Salgótarjánban született, de elszármazott onnan és végül 
Szentendrén kötött ki. És nem árulok el titkot, hogy a későbbi-
ekben Salvador Dali néhány munkája is megtekinthető lesz a 
kiállításon.

Jenői Napló – Milyen belsőépítészeti feladatokat jelent egy kiál-
lító tér kivitelezése?

Kalocsai Attila – Az emeleti épületrész kifejezetten a kiállító téri 
funkciók alapján lesz kialakítva. 
Egy egyszerű vinyl  burkolat lesz a padlón, fehér falakkal, törek-
szünk a műtárgyak jó megvilágítására állítható, sínrendszeren 
mozgatható, tetszőleges számú spotlámpákkal. Klímát nem 
tervezünk, az épület szigetelése és a téli fűtés egy nagyjából 
állandó hőmérsékletet fog tudni biztosítani a kiállított műtár-
gyaknak. Semmi extra nem lesz, hiszen a kiállító térben a műal-
kotásoknak kell dominálni és érvényesülni, semmint a terem 
arculatának.
Az építkezés most, márciusban kezdődik, a kivitelezést a Boltív 
Bau végzi, hogy ezzel is helyi vállalkozást segítsünk, egyedül a 
biztonságtechnikát építi ki egy erre szakosodott, külső vállal-
kozás. 
Természetesen prioritást élvez az orvosi rendelő, de mivel azt 
is ugyanez a kivitelező építi, így a szakembereket, az erőforrá-
sokat könnyen át tudja csoportosítani épületen belül. A szerző-
dést már megkötöttük az önkormányzattal, így szabad az út a 
felső szint kialakítása előtt is.

Az építészetileg jelentéktelen tömb, megújulásával ad otthont 
a vizuális kultúrának

Előzetes megbeszéléseink szerint, 2023. szeptember-októbe-
rében átadható lesz a kiállító tér.

JN – Milyen konstrukcióban fog működni az intézmény, milyen 
nyitva tartással várják a látogatót?

K.A. – A működési formáról még zajlanak az egyeztetések a 
családi vállalkozáson belül, ami kibérelte az ingatlant. A bérle-
ti szerződés lehetőséget nyújt arra, hogy alapítvány, vagy köz-
hasznú társaság, egyesület üzemeltesse a kiállító teret.  Erre 
egyértelműen azért van szükség, mert gyaníthatóan nem ez 
lesz az évszázad üzlete, ergo támogatásokat kell tudni bevonni, 
ami viszont egy simán üzleti vállalkozással nem megoldható, 
de a fent felsorolt szervezeti forma egyikével mindenképp.
A nyitva tartás a tervek szerint heti ötnapos lesz, magában fog-
lalva a hétvégét is, így nagy valószínűséggel a keddi és szerdai 
napok lesznek szünnapok. Holtidőben, szezonon kívül pedig a 
honlapon, a közösségi felületeken meghirdetett elérhetősége-
ken keresztül lehet időpontokat foglalni, amikor biztosan ki lesz 
nyitva a tárlat. 

JN – Milyen hozadéka várható egy ilyen kulturális attrakciónak 
Diósjenőn?

K.A. – Úgy gondolom, hogy hatással lesz a turizmusra is, de 
emellett a gyerekek esztétikai fejlődésére is. Velük kezdeném, 
hiszen részben érintett vagyok, ugyanis a húgom, Enikő itt ta-
nít rajz-művészettörténetet az iskolában. Természetes, hogy a 
Szentgyörgyi István Általános iskola tanulói csoportosan ingye-
nesen látogathatják majd a kiállító teret. Emellett behoznánk 
ide az interakciót is, akár az iskolai szakkör is átkerülhet ide, 
vagy bármilyen olyan tevékenység, ahol megérinthetők, meg-
foghatók a gyerekek a művészettel.
A turizmust illetően a szállásadók legnagyobb problémája az, 
hogy kevés vendégéjszakát töltenek itt az ideérkező vendégek, 
holott szálláshely van bőven. Ha egy ilyen kiállító tér meglátoga-
tásával akár egy félnapos programot fel tudnak ajánlani a ven-
dégeiknek, akkor az lehet, hogy még egy plusz vendégéjszakát 
is jelent számukra. Ebből kölcsönös előnyök is származhatnak.

JN – Kialakult-e már a majdani belépő árszintje?

K.A. – Ilyen téren még nem végeztünk számításokat, lévén, 
hogy Váctól Balassagyarmatig nem találunk hasonló színvona-
lú kiállító teret, így nehéz most még meghatározni a jegyárakat. 
Az biztos, hogy a diósjenői, állandó lakcímmel rendelkezők ked-
vezményesen tudják majd látogatni a kiállításokat.

JN – Izgatottan várjuk a megnyitót és köszönjük a beszélgetést!

Gyüttem és Maradtam!
 Tudósítónktól

Nagysikerű közösségépítő, civil rendezvénysorozat indult útjára 
még 2022. novemberében, mely azóta már második összejö-
vetelén is túl van.

A találkozót Székelyné Bognár Eszter és Tóth Gábor hozta tető 
alá, egy frissen beköltöző fiatalember, Ondecs István felvetésé-
re. A közösségépítés ilyetén módja remek alkalmat nyújt arra, 
hogy a régen Diósjenőn élők, sőt az ide születettek is megis-
merkedhessenek, elbeszélgethessenek a hűvösebb, téli napo-
kon az újonnan érkezőkkel. Mulatságos, ismerkedős játékok, 
majd a helyi szervezetek bemutatkozása után Végh Józsi bácsi 
mesélt a régmúlt időkről. Zenés aláfestést pedig Gyömbér Már-
titól és Viszkeleti Sándortól kaphattak a találkozó résztvevői. 
Nagyon sok tősgyökeres idős és fiatal is eljött, mesélve maguk-

ról, arról, hogy miért szeretik Diósjenőt. Igazán kiváló alkalom 
mindazoknak, akik szeretnének megismerkedni a falubeliekkel 
és közösen gondolkodni, hagyományokat életben tartva.

A zöld pontok jelzik az ideszármazók szülőhelyeit



Diósjenői menedék
 Munkatársunktól

Tanya Kovalik és négy gyermeke még 2022. áprilisában kerül-
tek el Magyarországra, szűk két hónappal azután, hogy Orosz-
ország különleges katonai műveletet indított Ukrajna ellen.

Eredeti terveik szerint Budapestre készültek, Tanya unoka-
testvéréhez, de kiderült, hogy ott már nincs hely ennyi főnek. 
Önkéntesek segítették az ukrán menekülteket, így ahhoz az in-
formációhoz jutottak, hogy itt, Diósjenőn, a Boróka-háznál van 
szabad hely befogadásukra. A helyi civil szervezet vezetője, Plu-
hár-Schaf Ibolya a kapcsolatai révén szerzett tudomást a helyet 
kereső családról és nagy örömmel várta a két felnőtt nőből és 
három fiúgyermekből álló családot, akiket a Boróka-ház, akkor 
nem használt vendégszobájában szállásoltak el.
Tanyaék a dnyepropetrovszki járásból érkeztek, mindennapos 
bizonytalanságból. A térségükben ugyan nem folytak harcok, 
de naponta változtak a rendeletek és a férjét is bármikor be-
hívhatták a seregbe. Ő az idős édesanyja ápolása miatt maradt 
otthon. Tanya egy terménybázison dolgozott a falujában, főként 
éjszakai műszakban, a férje pedig munkagépeken dolgozott, 
közben a nagymama vigyázott a gyerekekre. 
A diósjenői szállásuk a nyár végére az önkormányzat ingatla-
nába került át és ugyancsak az önkormányzat foglalkoztatta 
Tanyat, amiért külön köszönetét fejezi ki a munkaadójának. A 
lánya a gödi akkumulátor gyárban dolgozik, gyermekei pedig 

Vácra jártak a Waldorf iskolába, ahol a magyar mellett oroszt 
és angolt is tanultak.
Gyönyörűnek tartják Magyarországot és a magyar embereket. 
Hálásak a kapott segítségért.

Tanya és fiúgyermekei az elutazás előtti napokban

A honvágyuk és a térségükben normalizálódó helyzet hazacsal-
ta őket. Tanya elmondta, hogy ez a háború mutatja meg igazán, 
hogy milyen csodálatos a hazája és az ukrán nép.
Február elején búcsúztak Diósjenőről, megköszönve mindazt, 
amit ez a falu, Ibolyáék és az önkormányzat adott nekik.

„…alakítsátok át a 
gondolkodás-módotokat…!” Márk 1;15
 Tóth Gábor

Marton Zsolt, váci püspök 2023. január elsejével nevezte ki 
Miklovicz Lászlót a berkenyei, a diósjenői, a nógrádi, valamint 
a nőtincsi (Felsőpetény filiával együtt) plébániák plébániai szol-
gálati diakónusává. 

Miklovicz László diakónus 2022-ben a diósjenői bérmálkozáson

Miklovicz László 1954-ben született Budapesten. Hatéves kora 
óta ministrált, az újpesti, Megyeri úti plébániába járt. Elmondá-
sa szerint azért vonzotta már ekkor a templom, mert az alag-
sorában remekül lehetett pingpongozni. Gazdag hitélet zajlott 
a plébánián, olykor 30 ministráns is tevékenykedett a szertar-
tásokon. Akkoriban teljesen más világ volt. Természetesen szó-
vá tették az általános iskolában, hogy László templomba járt, 
de ez őt különösebben nem zavarta. Még a gimnazista éveit is 
ugyanebben a közösségben töltötte, majd előfelvételisként el-
vitték tizenegy hónapra katonának. Ahogy mesél róla, érdekes 
módon fel sem merült benne akkoriban az az ellentmondás, 
hogy a jézusi tanítás nem fér össze az erőszakszervezettel.  
Az egyetemi évek alatt történt meg vele, hogy egy vasárnapi 

mise után elbeszélgetett egy pappal, aki két kérdést intézett 
hozzá, amire akkor, annyi év templomba járás után sem tudott 
válaszolni. Az egyik úgy szólt, hogy miért jár templomba, a má-
sik pedig az volt, hogy ki számára Jézus Krisztus. Tisztán emlék-
szik a pillanatra, hogy képtelen volt megfogalmazni a választ, 
erre a két, egyszerű kérdésre.
Később, amikor ez a fiatal pap elhívta egy közösségbe, hirte-
len megvilágosodott László, mai szóval összeállt a kép benne, 
megtalálta az összefüggéseket és megfogalmazódott benne, 
hogy Jézus nem egyeztethető össze az erőszakkal. Érdekes mó-
don ez még a katonai évei alatt sem kristályosodott ki benne.
Lediplomázott, majd megházasodott feleségével és hátra volt 
még nyolc hónapja a katonaságból. Akkor felkereste Lékai 
László bíborost, hogy járjon közbe a hadseregnél, hogy ne kell-
jen ismét beállnia oda és „készülni az erőszakra”. A bíboros 
elzárkózott ettől, arra hivatkozva, hogy az egyháznak nincs ilyen 
tanítása…
Végül úgy oldódott meg az ügy, hogy a katonakönyvét egész 
egyszerűen elpostázta az akkori honvédelmi miniszternek és 
a mellékelt levélben leírta, hogy az ő meggyőződéseivel nem 
összeegyeztethető a fegyveres szolgálat. Meglepetésére a mi-
niszter válaszolt a levelére és csodával határos módon, retor-
zió nélkül, végül nem kellett leszolgálnia a fennmaradó időt. 
Elképzelhető, hogy a felmentés okai között az is szerepelt, hogy 
akkor már három gyermeke volt Lászlónak, akiket később még 
ketten követtek a sorban.
Igazán ekkor, felnőtt korában fogalmazódott meg benne tisztán 
az ellenségszeretet, békességteremtés, a szelídség irányába 
törekvés. Faipari mérnöki diplomája mellett a tanári képesítést 
is megszerezte, majd elvégezte a Hittudományi Főiskolát.  Érde-
kes fordulat volt a tanári évei alatt, hogy iskolai párttitkárnak kí-
vánták megválasztani, amit természetesen nem tudott vállalni 
a nézetei miatt és így ott is kellett hagynia az intézményt. 
Rövid vállalkozói évek után a váci Király Endre szakközépisko-
lába került, ahol a mai napig tanít. És ekkor költözött családjá-
val Nőtincsre, ahol a véletlen folytán találtak rá arra a telekre, 
ahol minden álmát meg tudta valósítani: 

(írásunk a 11. oldalon folytatódik)



Gondosóra program Diósjenőn
 Jenői Napló

Az idős lakosság sok szempontból kiszolgáltatott lehet: külön 
háztartásban élő rokonság, sűrűsödő egészségügyi problé-
mák, nem várt események, balesetek, rosszakarók zaklatásai, 
melyekre megnyugtató megoldást kell találni. Az elsők között 
ért el Diósjenőre egy korszerű, digitális gondozórendszer.

Magyarország Kormánya elkötelezett abban, hogy a családokat 
megerősítse azzal is, hogy az otthonukban élő idős hozzátar-
tozóik biztonságérzetét növelje. A magyar családokban az idős 
emberek lehetőség szerint saját otthonukban szeretnének élni, 
ehhez pedig olyan segítségre van szükségük, amely biztonsá-
gérzetüket növeli, közösségi kötődéseiket erősíti. Ezért indítot-
ta el a Belügyminisztérium 2022-ben a Gondosóra programot, 
amely a digitális idősgondozás mérföldköve. 

Karon is viselhető a segélyhívó eszköz

Bár hasonló rászorultsági, vagy üzleti alapú jelzőeszköz léte-
zik már, de egyetlen európai országban sincs a Gondosórához 
hasonló, alanyi jogon járó, minden 65 éven felüli állampolgárt 
megillető, ingyenes jelzőeszköz, amelyhez az országban min-
denhonnan elérhető diszpécserszolgálat tartozik. 
Magyarországon a következő négy évben épül ki a 65 éven 
felüli állampolgároknak alanyi jogon járó program, amelyben 
a csuklóra rögzíthető, vagy nyakba akasztható Gondosórához 
24 órában elérhető diszpécserszolgálat tartozik. Ezzel a lehe-
tőséggel csaknem 1,5 millió idős honfitársunk életébe hozunk 
biztonságot. Jelenleg már csaknem 30 ezer 65 éven felüli ma-
gyar állampolgár használja szerte az országban a Gondosórát!

A készülék egy mobiltelefonos SIM kártyával rendelkezik, amely 
a mobilhálózatra kapcsolódva, azonnal bejelentkezik a diszpé-
cser központba, amint megnyomja a használója a nagy, szürke 
gombot. Csak ez az egy gomb van a Gondosórán, ezen kívül egy 
hirtelen mozdulat-érzékelő is található benne, ami eleséskor, 
leejtéskor azonnal jelzi a központnak, hogy történt valami. Az 
üzemeltetés díjtalan, nem szükséges hozzá semmilyen otthoni 
internet, vagy egyéb mobilelőfizetés. A beépített akkumulátor 
48 órát bír és a kritikus merültségi szintnél a diszpécser köz-
pontnak is bejelez, hogy szóljon a felhasználónak, mielőbb rak-
ja töltőre a készüléket.
A dizspécser 20 mp-en belül reagál és a Gondosóra beépített 
hangszóróján keresztül szól a felhasználóhoz. Ilyenkor megkér-
dezi, hogy miben segíthet és hogy a regisztrációkor megadott 
kontakszemély(eke)t, vagy a 112-es, központi segélyhívót érte-
sítse-e. A diszpécser a jelzés indításától a segítség megérkezés-
séig kapcsolatban marad az óra viselőjével.

Akinek van lehetősége interneten ügyet intézni, látogasson el a 
www.gondosora.hu oldalra és ott elvégezheti a regisztrációt. A 
regisztráció során a személyi igazolvány alapján kell adatainkat 
megadni, valamint be kell írni a telefonszámunkat és az email 
címünket, amire a visszaigazolást küldik.

Az érintett korosztályból vannak, akik nem használják az inter-
netet és email címük sincsen. Ők a Gondosóra programhoz tör-
ténő csatlakozást, regisztrációt Glöckl Ferenc alpolgármester 
segítségével végezhetik el. Ebben az esetben – igény esetén 
– még email címet is regisztrál nekik az alpolgármester úr.
További segítséget nyújt a Polgárőr Egyesület, ahova korábbi 
igénybejelentés során már megérkezett néhány készülék, eze-
ket megtekinthetik, kipróbálhatják a regisztrálni szándékozók.
A Mákvirág Nyugdíjas Klub berkein belül pedig Hekli Ica segít 
mindenkinek, hogy hozzájuthasson a Gondosórához.

Nyakba akasztható pánt is jár a Gondosórához

Mindazok, akiknek nincs internetes elérésük, vagy előnyben 
részesítik a személyes kapcsolatot, segítséget, keressék biza-
lommal Glöckl Ferencet az alábbi elérhetőségen: 
06-30-524-9575

Személyes konzultációs és regisztrációs időpontok 
2023. március 18-án és 24-én lesznek az IKSZT-ben (az 
iskola Börzsönyi úti, hátsó bejárata, az MVM ügyfélszolgálati 
tábla mellett), 16 órai kezdettel.

 
A regisztrációt követően néhány hónapon belül a jelentkező bir-
tokába kerül az a Gondosóra, amely segítségével növelhető a 
használója biztonságérzete, fenntartható a gyors kapcsolat az 
ellátó rendszerhez, egészségügyhöz,  gondozóhoz, családtag-
hoz.
Diósjenőn élni jó.
Diófa Szövetség

www.gondosora.hu
Kapcsolattartó Diósjenőn: Glöckl Ferenc, 06-30-524-9575



Új évet kezdett a Polgárőr Egyesület
 Jenői Napló

Január 8-án tisztújító gyűlésen újraválasztották Miklós Ferenc 
polgárőr parancsnokot, aki a korábbiakban megszokott lendü-
lettel vitte tovább az egyesület ügyeit.

Hamarosan adódott is feladata a járőrszolgálatnak, mert hí-
vatlan házalók jelentek meg a faluban, akiket a határozott je-
lenlét eltántorított a további tevékenységüktől. Külön kérik az 
idősebb lakosságot, hogy semmi esetre se engedjenek be ha-
sonló szándékkal érkező idegeneket a portájukra, mert azok 
figyelemelterléssel vagy azonnal, vagy a későbbiekben megká-
rosíthatják az ottlakókat. 
A téli hónapokra az aktív járőrszolgálatot teljesítő, egyesületi 
tagok új télikabátokat kaptak, melyeken láthatóségi- és fény-
visszaverő csíkok is vannak. 
Az egyesület 350 ezer forintot nyert pályázaton, mely összegből 
a járőrkocsi fentartására fognak fordítani.
Új irodájuk a piacfelügyelői házban található a Tájházzal szem-
ben, ahol személyesen is felkereshető a helyi polgárőrség.
A jelenlegi taglétszámból mindösszesen 4-5 fő tud állandóan 
szolgálatot teljesíteni, ami kevés egy ekkora méretű falu teljes 
területének bejárásához. Folyamatosan szükség van az aktív, 
szolgálatra is kész polgárőrökre a településen, ezért Miklós Fe-
renc parancsnok ismét kéri mindazokat, akiknek van idejük, 
energiájuk, hogy időnként segítsék a közbiztonságot és lépje-
nek be a Diósjenői Polgárőr Egyesületbe.
06-70-337-5477, polgarorsegdiosjeno2021@gmail.com

Az unokázós csalók bővülő eszköztára
 Munkatársunktól

Mint ahogyan korábban már beszámoltunk a Jenői Napló ha-
sábjain, sajnos Diósjenőt is elérte az az új típusú bűnözés, amit 
a szakemberek is „unokázós” csalásnak titulálnak, nem vélet-
lenül, hiszen a módszer megdöbbentően egyszerű és az egyik 
legálságosabb tulajdonsága, hogy az érzelmeket használja ki.

A csalók áldozatai főként a gyermekeitől, unokáitól távol élő, 
idős emberek, akik családi körülményeiről igazán még „elő-
tanulmányt” sem kell készítenie az elkövetőknek, hiszen pár, 
jól megválasztott mondattal, szófordulattal már a beszélgetés 
elején kicsalhatóak azok az információk, melyek mentén az ál-
dozatot rövid időn belül csapdába terelhetik. Egyszerű a kez-
dés, az idős néni, vagy bácsi telefonja megcsörren, lehetőleg a 
vezetékes, de ha mobil, akkor a hívó fél vagy letiltja a számát, 
vagy sűrűn cserélgeti a sim kártyáit. Olyan történettel áll elő a 
csaló, hogy a gyermeket, vagy az unokát baleset érte, balesetet 
okozott, vagy éppenséggel egy „bűntény” miatt letartóztatták 
és az ügy rendezéséhez, szabadulásához pénzre van szükség. 
Ilyenkor a kezdő mondatokkal már kiszedik a hívott, idős em-
berből azokat az alapinformációkat, amiből könnyen lehet utal-
ni az unoka nevére, munkájára, vezet-e autót, merre járhat, stb. 
A csalók legfőbb eszköze ilyenkor az ijedség. Szegény, felhívott 
nagymama, nagypapa, természetes, hogy segíteni próbál a csa-
ládtagján, ezért gyakorlatilag mindenbe belemegy. A leggyako-
ribb, hogy pénzt, értéket kell küldeni a „károsultnak”, de ezért 
vagy egy „ügyvéd”, vagy egy közös „barát”, vagy netán egy civil 
ruhás „rendőr” megy a hívott nagyszülő házához. Itt az idéző 
jelbe tett szavak mind hamis identitást jeleznek, tehát ezekből 
egyik státusz sem igaz, ha elhangzik a beszélgetés során.
Nem is olyan régen történt ilyen eset Diósjenőn, ahol egy idős 
néni vált károsulttá, sok százezer forintja bánta, viszont jó hír, 
az akkor frissen telepített térfigyelő kamera rendszer segítsé-

gével sikerült elkapni az elkövetőt, sőt egy külföldi szálakkal 
rendelkező bűnszervezet került rendőrkézre.
De sajnos ha egyet el is kapnak, tíz, húsz jön a helyébe, akik 
ráadásul haladnak a korral és az időseknek már teljességgel 
felfoghatatlan eszközöket is képesek bevetni.
Ezért kell felkészülni minden eshetőségre. 
Az egyik hazai média számolt be arról, hogy újabb szintre emel-
kedett az unokázós csalás, ugyanis az elkövetők már tudják 
alkalmazni a mesterséges intelligenciát, angol elnevezéssel a 
Deep Fake, azaz „mély kamu, vagy átverés” eljárást, aminek az 
a lényege jelen esetben, hogy ha megszereznek az unokáról, 
vagy családtagról fényképet, netán hanganyagot a közösségi 
oldalakról, akkor ezek felhasználásával telefon, vagy videó hí-
vással, a „bajba jutott” családtag hangján (!) és esetleg arcá-
val (!!!) tudják megtéveszteni a hívott felet és a korábbiaknál is 
könnyebben csalják ki az értékeket.
Nagyon fontos tehát, hogy rendkívül óvatosnak, körültekintőnek 
kell lenni az ilyen hívások esetén. A Rendőrség időszaki kiad-
ványaiban, szórólapjain olvashatnak az unokázós csalásokról 
és ugyanitt kaphatnak tanácsokat az elkerülés módjairól, me-
lyek közül a legfontosabb kiemelni azt, hogy minden esetben 
legyen egy olyan kérdés-válasz, amit csak a két fél ismerhet. 
Állapodjanak meg olyan „titkos” üzenetekben, amiből egyértel-
műen kiderülhet, hogy valódi családtaggal beszélgetnek-e. Ter-
mészetes, hogy ne születési dátum, vagy olyan adat legyen ez, 
ami könnyen kideríthető bárki számára. Legyen egy gyerekkori 
emlék, egy helyszín, egy név, egy olvasmány, film címe, amit 
csak az érintettek ismerhetnek. A másik nagyon fontos, hogy 
ha mégis eljutnak az értékek, a pénz átadásának lehetőségéig, 
csakis személyesen a rokonnak, vagy olyan közös ismerősnek 
tegyék ezt, akit ismer a felhívott nagymama, nagypapa. Amint 
ilyen opció merül fel, a csalók vagy mindenképp ragaszkodnak 
az ő általuk küldendő személyhez, vagy hamar bontják a vona-
lat.
Kérjük önöket, kedves idősek, hogy legyenek nagyon körülte-
kintőek!

GYÁSZHÍR

„Szeretnénk mindenkinek megköszönni akik osztoz-
tak fájdalmunkban és részvétüket fejezték ki elhunyt 
Simon József iránt”
Köszönettel: a család



INTÉZZE PÉNZÜGYEIT TELEFONOS ÜGYFÉL-
SZOLGÁLATUNK SEGÍTSÉGÉVEL OTTHONÁBÓL!

0-24: +36/1-311-3110
További információ: www.takarekbank.hu/onhoz-a-legkozelebb
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Tisztelt Ügyfelek!
A Diósjenői Polgármesteri Hivatal 

telefonszámai megváltoztak.

Az egyes osztályok ügyintézői külön telefon-
számokon hívhatók.

Titkárság:   06 30/395-7351
Jegyző:   06 30/200-2272
Anyakönyv:   06 30/395-7228
Szociális ügyek:  06 30/395-7227
Adóügyek:   06 30/395-7358

Kedves Szülők!
Az Aranydió Bölcsöde és Óvoda 2023-24-es 
tanévére az alábbi időpontokban lehet 
beiratkozni:
2023. április 24.  8.00 - 16.00
2023. április 25. 13.00 - 18.00



Farsangi fánksütés a Tájházban
 Tudósítóntól

A diósjenői Tájház lelkes csapata igyekszik minden évszakban 
az aktuális ünnepekhez és néphagyományokhoz igazodva, gaz-
dag programokkal megtölteni az ódon falakat.

Immáron négy éve, hogy pályázati forrásból megépülhetett a 
régi parasztház hátsó traktusában található szín és istállók he-
lyén az a közösségi tér, melyben azóta számos rendezvény ka-
pott helyet, ezzel is beemelve a helytörténeti tárlatot bemutató 
Tájházat a falu kulturális vérkeringésébe.
Ebben az évben már januárban begyújtottak a kemencébe, 
hogy a Magyar Kultúra Napján nívós programmal várják az ér-
deklődőket.

Február közepén, a farsangi 
időszak sem hagyta zárva a 
Tájház ajtajait és 14-én gye-
rekzsivajjal telt meg a közös-
ségi terem. A Karitász csoport, 
a Tájházas csoport, önzetlen 
civil adományozók és az Ön-
kormányzat összefogásával, 
farsangi fánksütés volt vályog 
falak között, az ovisok részére.
Közel 200 darab fánk készült, 
szalagos és csöröge formában. 
Emellett egy kis télűző tánccal 
próbálták meg előcsalogatni a 
tavaszt!

Szalagos fánkok helyi lekvárral a Tájházban

A szervezők köszönik mindenkinek aki segített megvalósítani a 
programot.  A csodás fánkokat Horváth Szilvi, Csurja Ági, Vargá-
né Erzsébet és Pára Szilvi készítették.
Az ovisokat Pápai Erika táncoltatta meg.
A finom házi lekvárokat Zacharné Gyurcsik Györgyinek, Marton-

né Csurja Mártinak, Diósi Erikának, Holics Tündének, Székely-
né Bognár Eszternek és Faragóné Lencsés Enikőnek köszönhe-
tik a tájházi programok lelkes szervezői.
A Karitaszosok és a Tájházasok közös munkáját az Önkormány-
zat támogatta a szükséges alapanyagokkal, illetve a Tájház ren-
dezvénytermének befűtésével.

A mosolygós készítők

A kicsik érdeklődve figyelték, hogyan készülnek a különféle fán-
kok, majd örömmel fogyasztották el az ízletes eredményt.
Isten fizesse a felajánlók jó szándékát!

(A fényképeket Sztregovai Erika készítette.) 

(folytatás a 7. oldalról) 

a házat kibővítették a nagy család igényei szerint, takaros asz-
talos műhelye lehetett és a területnek köszönhetően lovakat is 
tarthat, sőt időnként sárkányrepülővel a magasba is emelked-
het.
László negyven éve részese két olyan, meghatározó közösség-
nek, ahol igazán formálódhatott a hite. Ezeken kívül a nőtincsi 
és a diósjenői bibliakörben is aktív szerepet vállal, illetve alka-
lomszerűen a diakónusi körrel is össze szokott jönni.
A Hittudományi Főiskola után Beer Miklós püspök kereste meg 
azzal a kéréssel, hogy elvállalná-e a nőtincsi és felsőpetényi 
plébániák vezetését. Elvileg problémát jelentett neki, hogy főál-
lásban, fizetségért hirdesse az igét, illetve ekkor még nagyon 
aktív volt a szakiskolában, ezért nemet mondott a felkérésre. 
Végül mégis megoldódott a diakónusi szolgálat kérdése, mert 
Laczkó Mihály atyával – aki nem mellesleg a Váci egyházmegye 
diakónusainak is vezetője – megismerkedve, a hatékony, közös 
munka láttán világossá vált, hogy elvállalhatja a Börzsönyaljai 
egyházközségekben a munkát úgy, hogy a szolgálataiért nem 
kér ellentételezést, csupán az útiköltségeit térítik. Ezáltal teher-
mentesítheti felsőpetényi kollégáját, Martos György plébánia-
vezetőt, illetve Mihály atyát a három falura kiterjedő feladatai 
közepette. 
Kezdetben felváltva prédikáltak, majd a plébános elfoglaltsága 
okán az igeliturgiákat is ő vezette. 
A diakónus feladatai a misézésen és a gyóntatáson kívül meg-
egyeznek a felszentelt plébános „munkakörével”. László ki-

mondottan kedveli az esküvőket és a személyes jegyes-, vagy 
hitoktatásokat. Az emberi kapcsolatok és azok építése, ápolá-
sa kiemelten fontos számára.
Úgy nyilatkozik a munkájáról, hogy az érdemi tevékenység első 
sorban a közösség építése. Hankiss Elemér után így fogalmaz: 
„Közös cél, érdek és értékrend, és mi tudat”. A templomi prédi-
kációk során legtöbbször csak az arcokon látja a visszajelzést, 
itthon nem szokás bekiabálni, hangos interakcióba kezdeni a 
mise során, bár erre is volt már üdítő kivétel. Egy templomon 
belül eltérőek az értékek, az érdekek, a célok és nem nagyon 
van jelen a közös mi tudat. A személyes kapcsolatokon alapu-
ló kisebb közösségekben találja meg az igazi lehetőséget arra, 
hogy beszélgetni lehessen Jézusról, a hitéletről. Ilyenkor Márk 
és Máté evangéliumain keresztül tárgyalják a világot, a közös-
ség tagjaiban megfogalmazódó kérdéseket. És természetesen 
a világ aktuális történéseit sem hagyják figyelmen kívül. A na-
gyobb közösségeiben egész napos, intenzív találkozók zajla-
nak. Ebben érzi a tanítás, a tanulás legnagyobb erejét, ugyanis 
a heti egy alkalomra szorítkozó hitélet nem elegendő az egyéni 
fejlődéshez. 

Új diakónusunk, László vallja, hogy csak kisközösségi keretek-
ben lehet igazán tanulni, megtalálni hitünket, beszélgetni hi-
tünkről. A názáreti ács módszerét kell átvenni, aki három éven 
keresztül éjjel-nappal foglalkozott 12 fiatalemberrel. A célt ak-
kor lehet elérni, ha végül közösségek hálózataként tudna mű-
ködni a rendszer. Személyes megszólítások útján, közvetlen 
kapcsolatépítés során tudnak kialakulni a tartós közösségek.



Keresztrejtvény 
 Székelyné Bognár Eszter

Végh József: Századok emlékezete című könyvében olvashatunk arról a régi szokásról, hogy amikor a násznagy a küldöttségével 
együtt elment a lányos házhoz kikérni a menyasszonyt, meg kellett felelnie több furfangos kérdésre is. Ha megfejtjük az alábbi 
rejtvényt, legalább egy kérdésre tudni fogjuk a választ. Hátha pont ezt kérdezi tőlünk a házigazda, és ezen múlik majd az esküvőnk. 
Ha már házasok vagyunk, akkor is jó felidézni ezt a kedves szokást. Tehát a kérdés úgy hangzik: Mi nélkül nem lehet szántanyi?

Vízszintes: 1. A MEGFEJTÉS 1. RÉSZE. 9.  
Nem fölé! 10. Csaholó (kutya). 11. Jelnyelvi 
kórus Diósjenőn. 12. Római ezer. 13. 
Gálvölgyi János monogramja. 14. Kopasz. 
15. Fohász. 17. Nagyobbodik. 19. Ízletes 
gyümölcs. 22. Petőfi Sándor versének 
címe. 25. Egerészni kezd! 26. A dal szerint 
ez a fontos, nem a haj. 27. Keresztülnyom. 
29. Olaszország angol neve. 31. A 
repülőtér része. 34. Ütőkkel játszott angol 
csapatjáték. 37. Pacni közepe! 38. ... mail, 
légiposta idegen szóval. 39. Köszöntés. 43. 
Húsvéti eledel. 45. Tüzel. 46. Magyaráz. 
47. Fogadás összege. 

Függőleges: 1. Vallat, erőszakosan 
kérdez. 2. Szennyeződés az úttesten. 3. 
Magatartás is lehet ilyen. 4. Népi fúvós 
hangszer. 5. Pihentetett, bevetetlen 
földterület. 6. Holt nyelv. 7. Kráterben van! 
8. Az egyik leggyakoribb ételízesítő. 12. 
Anyanyelvünk. 16. Kérdő névmás. 17. A 
MEGFEJTÉS 2. RÉSZE. 18. A természet 
által létrehozott, az ember által meg nem 

bolygatott farengeteg. 19. Határozott névelő. 20. Magas testhőmérséklet. 21. Málta autójele. 23. Kelet-német város, a szász tartomány 
legnagyobb városa. 24. Majmol. 28. Morzehang. 30. Lent népiesen. 32. Nemzetközi Mértékegységrendszer. 33. Liliput határai! 35. 
Geometriai alakzat, a középponttól egyenlő távolságú pontok halmaza a síkban. 36. A közelebbit. 37. Bankautomata. 40. Kiejtett 
mássalhangzó. 41. Nem fel. 42. Messzire, távolra. 44. Asztácium vegyjele.       
          A képek forrása:1. kép Fiatal házaspár ünneplőben. Diósjenő, 1914. Farkas Pál felvétele, NMF23390

2. kép Vőfély a feldíszített örömkaláccsal. Diósjenő, 1941. Gönyey Sándor felvétele, NMF 88067
Kapros Márta (szerk).: Nógrád Megye Népművészete (Balassagyarmat, 2000), https://library.hungaricana.hu/en/view/MEGY_NOGR_Sk_03/?pg=0&layout=s
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